
L U D Z i e

MAGAZYN GeoiNforMAcYJNY Nr 11 (246) LiSToPAD 2015

   29

wieniem sądu cywilnego. Wzoru mapy 
do ustalenia drogi koniecznej (zał. nr 8) 
również nie regulują żadne przepisy. Po-
zornie jest to sprawa prosta, ale przed 
wykonaniem takiej mapy dla sądu pro-
ponuję sprawdzić dokładność położenia 
granicy nieruchomości lub działki ewi-
dencyjnej, obok której będzie ustalona 
droga konieczna. Ważne jest tu także do-
konanie rozeznania, jakie pojazdy będą 
tą drogą przejeżdżać, bo od tego będzie 
zależała jej szerokość.

lPodsumowanie i przyszłość
Ten encyklopedyczny przegląd map 

jednostkowych pokazuje, w jak szero-
kim spektrum zagadnień się porusza-
my. Wiele spraw lepiej lub gorzej uregu-
lowano, o innych zapomniano. Wnioski 
nasuwają się same: trzeba zrobić porzą-
dek z granicami nieruchomoś ci, tworząc 
pełnowartoś ciowy kataster, i wówczas 
zniknie wiele problemów, które obecnie 
stanowią kwadraturę koła. 

Jak najszybciej trzeba też uprościć biu-
rokratyczne procedury, żeby nie hamo-
wać procesów inwestycyjnych. Wielkim 
problemem jest brak standardów dla map 
i innych dokumentów przygotowywa-
nych dla sądów cywilnych. Kolejny raz 
apeluję do naszych władz, aby w sposób 
poważny i kompleksowy wspólnie z mi-
nistrem sprawiedliwości oraz eksperta-
mi podjąć i uregulować te sprawy.

Wymienione w artykule opracowania 
stanowią prawdopodobnie około 80% 
prac zgłaszanych do PODGiKów. Zgod-
nie z informacją Głównego Urzędu Geo-
dezji i Kartografii w 2014 r. do ośrod-
ków wpłynęło około 900 tys. zgłoszeń. 
Zatem przy 720 tys. ww. opracowań każ-
de uproszczenie procedur i ujednolice-
nie zasad wykonania dałoby ogromne 
oszczędności i korzyści dla gospodarki. 
Apeluję więc o takie działania.

A co nam przyniesie przyszłość? Cały 
czas mam nadzieję, że geodeci się zinte-
grują, a władze państwowe stworzą takie 
warunki, które pozwolą na przywróce-
nie rangi tego bardzo ważnego i poży-
tecznego (dla państwa i obywateli) zawo-
du. Jestem pewien, że wszystkie opisane 
w tym artykule opracowania będą wów-
czas wykonywane dwa razy szybciej, 
znacznie lepiej i za godziwe wynagro-
dzenie.

Bogdan Grzechnik
twórca stałych uprawnień i pierwszy 

przewodniczący Komisji Kwalifikacyjnej 
w 1984 roku, doświadczony pracownik 

administracji geodezyjnej, w tym szczebla 
centralnego, wykonawca wielu prac, 

współwłaściciel firmy geodezyjnoprawnej 
Grunt, społecznik, aktywny działacz 

SGP oraz GIG, której wiele lat prezesował

Damian czekaj

W wyborach, które odbyły się 
25  października br., o mandat 
posła ubiegało się 50 geodetów, 

a otrzyma go zaledwie pięciu. Czterech 
będzie reprezentować zwycięską par-
tię, czyli Prawo i Sprawiedliwość: Jacek 
Falfus, Krzysztof Jurgiel, Anna Paluch 
oraz Michał Wojtkiewicz. Z list Platfor-
my Obywatelskiej do Sejmu kandydowa-
ło 5 geodetów, z których mandat zdobył 
tylko jeden – Artur Dunin.

Największe poparcie spośród posłów 
geodetów uzyskał Krzysztof Jurgiel 
– 44 620 głosów (najwięcej w okręgu 
nr 24 Białystok), najmniejsze zaś Artur 
Dunin – 8082 głosy (14. miejsce w okrę-
gu nr 11 Sieradz).

W poprzedniej kadencji w ławach sej-
mowych zasiadało: 3 posłów Platfor-
my Obywatelskiej (Artur Dunin, Alek-
sander Grad – zrezygnował z mandatu 
w 2012 r., Michał Stuligrosz – od 2014 r.), 
6 posłów Prawa i Sprawiedliwości (Ja-
cek Falfus, Krzysztof Jurgiel, Stanisław 
Ożóg – w 2014 r. wybrany na europosła, 
Anna Paluch, Jerzy Szmit, Michał Wojt-
kiewicz) oraz 2 posłów Polskiego Stron-
nictwa Ludowego (Michał Pacholski – do 

Siedmioro
 wspaniałych?
Pod koniec VII kadencji Sejmu w ławach poselskich zasiadało 
9 geodetów. Od listopada br. w niższej izbie parlamentu będzie ich 
prawie o połowę mniej. Za to dwóch reprezentantów naszego za-
wodu pojawi się w Senacie.

2014 r. działacz Twojego Ruchu oraz Jó-
zef Racki).

Zaskakiwać może wynik wyborów 
do Senatu. W dwóch poprzednich ka-
dencjach nie było tam żadnego geode-
ty, a teraz będzie aż dwóch. Z list Prawa 
i Sprawiedliwości do izby wyższej par-
lamentu dostał się Maciej Łuczak, a Plat-
formę Obywatelską będzie reprezento-
wać Piotr Florek.

W mijającej kadencji część posłów 
opozycji (m.in. Anna Paluch i Michał 
Wojtkiewicz) mocno krytykowała ostat-
nie dwie nowelizacje Prawa geodezyjne-
go i kartograficznego (z 2014 i 2015 r.). 
Być może po dojściu do władzy zechcą 
zatem „poprawić co nieco” i geodezję 
czekać będzie kolejna rewolucja.

PoSŁoWie

Artur Jerzy Dunin
(ur. 10 marca 1969 r. 
w Lublinie) lis
ta PO; okręg nr 11 
Sieradz; 8082 głosy 
(2,19% w okręgu); 
poseł na Sejm VI, 
VII i VIII kadencji. 
Absolwent Akade- Źr
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mii GórniczoHutniczej w Krakowie 
(geodezja inżynieryjnogospodarcza). 
Pracował w administracji geodezyjnej 
m.in. jako inspektor w Wydziale Geo-
dezji, Katastru i Inwentaryzacji Urzędu 
Miasta Łodzi oraz naczelnik Wydziału 
Urbanistyki, Gospodarki Przestrzen-
nej i Geodezji Urzędu Miasta Zgierza. 
Był sekretarzem Rady Nadzorczej Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej w Łodzi; 
przedsiębiorca. W ostatniej kadencji 
Sejmu pełnił funkcję wiceprzewodni-
czącego Komisji Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi, był członkiem Komisji Odpowie-
dzialności Konstytucyjnej oraz sekreta-
rzem parlamentarnego Zespołu Przyja-
ciół Zwierząt.

Jacek eugeniusz falfus
(ur. 1 lutego 1951 r. 
w Siemianowicach 
Śląskich) lista PiS; 
okręg nr 27 Bielsko-
Biała; 9439 głosów 
(2,80% w okręgu); 
poseł na Sejm IV, 
V, VI, VII i VIII ka-
dencji. Absolwent 
geodezji i kartografii na Akademii Gór-
niczoHutniczej w Krakowie. W latach 
197678 pracował jako geodeta w OPGK 
w Krakowie, a od 1978 roku jako kie-
rownik robót w Bełchatowie, Guben 
(dawne NRD) i BielskuBiałej w przed-
siębiorstwie „Geoprojekt”. Od roku 
1990 pełni funkcje publiczne. W la-
tach 199098 był wójtem gminy Kozy 
I i II kadencji, a w latach 19982001 
– starostą bielskim. Kierując powiatem 
pełnił również funkcję członka zarzą-
du Związku Powiatów Polskich. W Sej-
mie poprzedniej kadencji był zastępcą 
przewodniczącego Komisji Kultury Fi-
zycznej, Sportu i Turystyki oraz człon-
kiem Komisji Polityki Senioralnej.

Krzysztof Jurgiel
(ur. 18 listopada 
1953 r. w Ogrod-
nikach) lista PiS; 
okręg nr 24 Biały-
stok; 44 620 głosów 
(10,25% w okręgu); 
poseł na Sejm III, 
IV, V, VI, VII i VIII 
kadencji, senator 
V kadencji. Studiował na Politechni-
ce Warszawskiej, gdzie uzyskał tytuł 
magistra inżyniera geodety, ukończył 
studia podyplomowe w zakresie szaco-
wania nieruchomości. Pracę zawodową 
rozpoczął w 1978 roku jako kierownik 
grupy robót w OPGK Białystok. W la-
tach 198894 prowadził własną działal-

ność gospodarczą. Od 1994 do 1998 ro-
ku pełnił funkcję wiceprezydenta, 
a następnie prezydenta Białegostoku. 
W latach 200506 minister rolnictwa 
i rozwoju wsi w rządzie Kazimierza 
Marcinkiewicza. W ostatniej kadencji 
był przewodniczącym Komisja Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi oraz członkiem ko-
misji: Nadzwyczajnej do spraw zwią-
zanych z ograniczaniem biurokracji, 
Administracji i Cyfryzacji oraz Polityki 
Senioralnej.

Anna Paluch
(ur. 31 marca 1960 r. 
w Nowym Targu) li-
sta PiS; okręg nr 14 
Nowy Sącz; 15 049 
głosów (4,85% 
w okręgu); posłan-
ka na Sejm V, VI, 
VII i VIII kadencji. 
Absolwentka geode-
zji i kartografii na Akademii Górniczo-
Hutniczej w Krakowie. W 1983 r. roz-
poczęła pracę zawodową jako geodeta 
w placówce terenowej OPGK w Krako-
wie. Radna Gminy Krościenko przez 
dwie pierwsze kadencje (lata 1990
98) oraz przewodnicząca Rady Gminy 
w latach 199092. Pracowała w Staro-
stwie Powiatowym w Nowym Targu 
jako kierownik Biura Promocji, Roz-
woju i Współpracy. W latach 2002 05 
(II kadencja) radna województwa ma-
łopolskiego. W ubiegłej kadencji Sejmu 
zasiadała w komisjach: Infrastruktu-
ry oraz Ochrony Środowiska, Zaso-
bów Naturalnych i Leśnictwa, a także 
pełniła funkcję wiceprzewodniczącej 
parlamentarnego Zespołu ds. Zrówno-
ważonego Rozwoju Technologii Bez-
przewodowych.

Michał Jan Wojtkiewicz
(ur. 24 czerw-
ca 1946 r. w Tu-
chowie) lista PiS; 
okręg nr 15 Tar-
nów; 13 230 głosów 
(4,54% w okręgu)  
poseł na Sejm V, VI, 
VII i VIII kaden-
cji. W 1971 roku 
ukończył Wyższą Szkołę Rolniczą 
we Wrocławiu (obecnie Uniwersy-
tet Przyrodniczy), uzyskując tytuł 
magistra inżyniera geodezji, a 6 lat 
później obronił tam pracę doktorską. 
W latach 197187 adiunkt w Instytu-
cie Planowania i Urządzania Terenów 
Wiejskich tej uczelni. Od 1987 roku 
właściciel firmy geodezyjnej w Tu-
chowie. W latach 199094 pełnił funk-
cję burmistrza gminy Tuchów, następ-

nie od 1999 roku – starosty powiatu 
tarnowskiego. W Sejmie poprzedniej 
kadencji był członkiem komisji Infra-
struktury oraz Obrony Narodowej.

SeNAToroWie

Piotr florek
(ur. 18 czerwca 
1954 r. w Romano-
wie Dolnym) lista 
PO; okręg nr 90 Po-
znań (powiat po-
znański); 65 749 
głosów (42,92% 
w okręgu); senator 
IX kadencji. Z wy-
kształcenia jest mgr. inż. budownic-
twa i geodezji. Ukończył Akademię 
GórniczoHutniczą w Krakowie i Po-
litechnikę Poznańską oraz studia po-
dyplomowe w zakresie zarządzania. 
Ponadto uzyskał uprawnienia rze-
czoznawcy majątkowego. Pracował 
w OPGK w Poznaniu, prowadził włas
ną działalność gospodarczą, następ-
nie był dyrektorem Wojewódzkiego 
Ośrodka Ruchu Drogowego w Koni-
nie. W latach 19982002 radny Sej-
miku Województwa Wielkopolskie-
go. W 2001 r. był jednym tworzących 
struktury Platformy Obywatelskiej 
w Wielkopolsce. Od 2007 r. pełnił 
funkcję wojewody wielkopolskiego.

Maciej Adam Łuczak
(ur. 3 stycznia 
1967 r. w Łodzi) lis
ta PiS; okręg nr 26 
Sieradz; 58 237 
głosów (42,98% 
w okręgu); senator 
IX kadencji. Ab-
solwent Akademii 
Rolniczej we Wro-
cławiu (kierunek geodezja i kartogra-
fia). Przez wiele lat prowadził prywat-
ną działalność gospodarczą. W 1993 r. 
podjął pracę w Urzędzie Wojewódzkim 
w Łodzi, Filia w Pabianicach. Po re-
formie administracyjnej został prze-
wodniczącym Zespołu Uzgadniania 
Dokumentacji Geodezyjnej i Projekto-
wej powiatu pabianickiego. W latach 
200010 pełnił funkcję dyrektora POD-
GiK w Pabianicach. Członkiem Pra-
wa i Sprawiedliwości został w 2008 r., 
a od 2012 r. jest pełnomocnikiem po-
wiatowym PiS. W 2014 r. został rad-
nym powiatu pabianickiego, a w stycz-
niu 2015 r. – po złożeniu mandatu 
radnego – objął stanowisko II zastępcy 
prezydenta Pabianic.

Damian czekaj
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